
Kako je nastao Festival
filmskog scenarija

Jugoslovenski
igrani film 
u akciji

Sve je po~elo 1974. po-
sle polemike u filmskoj
javnosti koja je obelodanila
~injenicu da je scenaristika najslabija
ta~ka doma}eg filma i da scenariju ni-
je dato dostojno mesto.

Nekako u to vreme u Banji je po-
stojala smotra Jugoslovenski igrani
film u akciji, koja je imala i svoju stru~-
nu tribinu na kojoj su u~estvovali au-
tori i protagonisti. Bio je to, na neki na-
~in, prapo~etak Festivala.

Te dve ~injenice – kriza scenarija u
jugoslovenskom filmu i postojanje
filmske smotre u Vrnja~koj Banji – bile
su presudne za stvaranje pravog festi-
vala, jasno esnafski profilisanog, jedin-
stvenog u svetu Festivala filmskog
scenarija.

Tako je u avgustu 1977. smotra Ju-
goslovenski igrani film u akciji (prvi Fe-
stival je i nosio takvo ime) prerasla u
festivalsku manifestaciju, tribine i sim-
pozijum, uvedene su nagrade, formi-
rani organi i Festival je ro|en.

Inicijatori pokretanja Festivala bili
su Kulturni centar Vrnja~ke Banje, Udru-
`enje filmskih autora i Udru`enje film-
skih glumaca. Neposredni inicijatori bi-
li su Bo{ko Ru|in~anin, Miomir Sta-
menkovi}, Velimir-Bata @ivojinovi}, Va-
siljka Bogi}evi} i Du{an Perkovi}.

Prvi festival odr`an je od 15. do 21.
avgusta 1977. godine i taj termin (sre-
dina ili po~etak druge polovine avgu-
sta) ostao je tradicionalan, osim 1989.
kad je zbog pomeranja termina Festi-
vala u Puli, Vrnja~ki festival bio premi-
jerni i odr`an krajem jula meseca. Pro-
jekcije su odr`avane na Letnjoj pozor-
nici (stari objekat) da bi od 1988. bile
preme{tene u novi Amfiteatar sagra-
|en na Crkvenom (^ajkinom) brdu.

Specifi~no zami{ljen i specifi~no
ustrojen, Festival filmskog scenarija
nije bio nikome konkurencija i nije ̀ e-
leo da ispravlja ni~ije nepravde i gre-
{ke, naprotiv, s jasnom koncepcijom i
namerom odgovorno i sigurno i{ao je
svojim putem, tretiraju}i scenario kao
osnovu i bitni klju~ filmskog stvarala-
{tva, vra}aju}i mu dostojanstvo koje
je zaslu`io. Time je izborio svoje zna-
~ajno mesto u istoriji jugoslovenske
kinematografije.
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ubilarni, 40. Festival filmskog
scenarija, koji se ove godine odr`ava
od 13. do 17. avgusta u Vrnja~koj
Banji, prikaza}e 16 filmova u

glavnom takmi~arskom programu. Ovi filmovi
nisu selektovani, odnosno, program je sastavljen
od ostvarenja koja su ispunila osnovne
kriterijume.

Najkomunikativniji filmovi bi}e prikazivani u
dva udarna termina na Letnjoj pozornici – koja je,
za ovu priliku na{minkana – a ostvarenja koja
obra|uju teme mladih i art filmovi prikaziva}e se

u bioskopskoj dvorani, prva u pono}nom terminu
jer ra~unaju i na mla|u publiku, a druga u
ve~ernjem od 19 sati. Apsolutnu premijeru na
ovom festivalu ima}e film Predraga Pe|e
Radoni}a Razdor, o povratku jedne srpske
porodice na Kosovo, u kome igraju {iroj publici
manje poznati glumci ni{kog, kao i pri{tinskog
pozori{ta, odnosno njegovog srpskog dela
izme{tenog iz mati~nog grada.

@iri FFS ~ini}e pro{logodi{nji laureat Goran
Radosavljevi}, ~iji je film Enklava pobedio, reditelj
Neboj{a Bradi} i dramaturg i scenarista Predrag

Peri{i}, dobitnik glavne nagrade na prvom
Banjskom festivalu 1977, za Ljubavni ̀ ivot
Budimira Trajkovi}a. Oni }e odlu~ivati o tri
glavne nagrade koje pored povelje
podrazumevaju i nov~ani iznos.

Prate}i programi su ve} tradicionalna
Letnja {kola dramaturgije Slobodan
Stojanovi}, tako|e {kola filmske kritike,
promocije filmskih knjiga i izlo`be, kao i
Simpozijum posve}en ove godine, naravno,
jubileju, odnosno, putu festivala, o kome }e
govoriti njegovi veterani i osniva~i.

Zabranjeni bez zabrane

Filmovi iz 
YU bunkera

Jugoslovenski filmski crni talas bio je godinama ta-
bu tema. Do 1973. u onda{njoj Jugoslaviji proizve-
den je 431 film, a zvani~no sudski bio zabranjen sa-
mo jedan – omnibus Grad reditelja Kokana Rakonj-
ca, Marka Babca i @ivojina Pavlovi}a. Gledaju}i ta-
ko, tada{nje jugoslovensko dru{tvo bilo je jedno
od najdemokrati~nijih na svetu. Me|utim, u onda-
{njoj jugoslovenskoj kinematografiji postojalo je
~etrdesetak filmova koji su po raznim osnovama,
ali uvek bez zvani~ne zabrane i pisanih dokumena-
ta, mrak bioskopskih dvorana zamenili mrakom
filmskih bunkera, to jest na vol{eban na~in nesta-
jali na relaciji producent-distributer-bioskopi. Dru-
gim re~ima, nisu stigli do gledalaca.

Veliku akciju vra}anja legitimiteta upravo takvim
filmovima organizovao je Festival filmskog scenari-
ja of 1987. do 1990. godine, po ideji Radoslava Zele-
novi}a. U tom periodu je po prvi put javno progo-
voreno o ~itavoj seriji doma}ih filmova koji su na ra-
zne na~ine bili sklonjeni od o~iju javnosti.

Na 11. festivalu, 1987. godine prikazani su Do-
ru~ak s |avolom i Sveti pesak Miroslava Anti}a, go-
dinu dana kasnije, na 12. festivalu Uloga moje po-
rodice u svetskoj revoluciji i Slike iz `ivota udarnika
Bate ^engi}a, koji je vidno uzbu|en prisustvovao
projekcijama svojih filmova posle vi{e od 15 godi-
na, 1989. godine, na 13. festivalu prikazani su Deli-
je Mi}e Popovi}a i Zaseda @ivojina Pavlovi}a, a te
godine je odr`an i simpozijum na temu Jugoslo-
venski film i cenzura.

Akcija je zavr{ena 1990. godine zahtevom da se
ukine presuda jedinom sudski zabranjenom filmu na
prostorima biv{e Jugoslavije, filmu Grad (koji je tada
prvi put i prikazan na javnoj projekciji), {to je sud u
Sarajevu i u~inio neposredno pred raspad zemlje.
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Festival filmskog scenarija, 40. put od 13. do 17. avgusta u Vrnja~koj Banji
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Dnevnik ma{inovo|e[ESNAEST
takmi~ara bez 
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DRAGOLJUB 
VOJNOV: 
Ni komercijalnog 
filma nema 
bez dr`avnog 
novca

ao producent sam prepoznavao zna~aj scenarija i trudio sam se
da ga vrednujem u skladu sa nekim standardima koji su tada po-
stojali, recimo da honorar scenariste iznosi odre|eni postotak re-
diteljevog honorara i ukupnog bud`eta filma. Me|utim, iz dana-

{nje vizure, mislim da su i ti standardi bili preniski za onaj zna~aj koji scenario
ima u realizaciji filma. Danas, koliko vidim, ~ak ni ti standardi ne va`e, i to me
iskreno brine. Ipak, Filmski centar Srbije prepoznaje zna~aj scenarija, pokre}e
konkurse za razvoj i to je jako va`no – govori za Danas o va`nosti scenarija za
jedan film iz ugla producenta Dragoljub Vojnov, umetni~ki direktor i izvr{ni
producent FFS.

Jubilarni je Banjski festival, kome se zemlja od kad je nastao tri puta me-
njala i su`avala. Kao svedok ve}ine filmova na njemu prikazanih, imate li
utisak da se sa smanjenjem te zemlje, nekako „smanjivala“, „skupljala“ i
filmska umetnost sa ovih prostora ili je ona ipak i danas ve}a od zna~aja
dr`ave u kojoj nastaje?

– Kinematografija se ispostavila vitalnijom od dr`ava u kojima je nastajala.
Me|utim, kod nas, zbog malog tr`i{ta, ~ak ni komercijalnog filma nema bez
dr`avnog novca, a javni novac je neophodan za nastanak evropskog umetni~-
kog filma. Dakle, stabilna dr`ava je izuzetno va`na za opstanak kinematogra-
fije. Ono {to je jako zna~ajno jeste da ove godine imamo na programu nekoli-
ko filmova nastalih bez ikakvog dr`avnog novca. ̂ injenica da ljudi ula`u takav
trud da bi se izrazili u formi dugometra`nog filma pokazuje da je trag na{e film-
ske ba{tine jako dubok i jako podsticajan.

Koliko je skupo podr`avati razvoj nekog sce-
narija, {to je ideja koja bi mogla da se realizu-
je na festivalu poput ovog, ili je zapravo dobar,
izbru{en scenario velikim delom i gotov film?

– Razvoj scenarija u okviru festivala mora biti
slede}i krupan korak u razvoju na{e manifestaci-
je. Zna~aj podr{ke za razvoj scenarija ne svodi se
samo na novac koji dobija pisac ve} i na priznanje
koje projekat dobija podr{kom na nekom respek-
tabilnom fondu. Ako uspemo da napravimo da
na{ pi~ing forum dobije taj ugled i da etiketa na-
{e podr{ke ne{to zna~i u daljem `ivotu projekta,
onda }e podr{ka imati smisla. U principu uvek po-
stoji rizik da se podr{ka filmskom scenariju pre-
tvori u d`eparac za pisce. Me|utim, u Evropi ima
konkursa na kojima finansiranje projekta ne mo-
`e zapo~eti bez dobijanja premije za razvoj. Ako
bi konkurs za razvoj scenarija dobio neku kvalifi-
kacionu dimenziju za dalje konkurse onda bi se ti
rizici od bacanja para jako umanjili.

Kako vidite budu}nost FFS, uzev{i u obzir sve dostupnije na~ine pravlje-
nja filmova? Da li mo`da scenario ostaje jedini klasi~an, standardni deo
filma – neophodan ili suvi{an?

– ̂ ini mi se da ste upravo objasnili ono {to je na{a glavna specifi~nost. Ove
godine na programu imamo filmove najrazli~itijih `anrovskih i produkcionih
profila. Da smo pravili selekciju na bazi gledanja filmova, verovatno bi u sebi
nosila dosta produkcione diskriminacije. Me|utim, nagrade na na{em festiva-
lu se daju na bazi ~itanja scenarija. Stoga, scenario je u centru pa`nje, realizaci-
ja je bitna samo kao put u prevo|enju tog teksta na ekran. Samim tim, na{ fe-
stival upravo podr`ava tu fundamentalnu filmsku kreativnost koja se naizgled
mo`e iznedriti i u neuslovima, {to naravno ne zna~i da scenaristi treba da pi{u
bez nadoknade.

[ta biste kao prekaljeni filmski radnik poru~ili ovda{njim scenaristima na
po~etku karijere?

– Poru~io bih im da na fakultetu pronalaze reditelje sa kojima se dobro raz-
umeju jer }e ako nastupaju u paketu lak{e privu}i pa`nju producenata. U ra-
nijem periodu bilo je dramatur{kih odeljenja koja su ~itala scenarije. Sada to-
ga nema, i producente mnogo lak{e privla~e zaokru`eni paketi. Zatim, poru-
~io bih im da budu vredni, da pi{u, i da ne klonu duhom posle odbijanja. Po-
nekad je brzo odbijanje bolje za scenaristu nego dugotrajno producentovo
premi{ljanje.

ada je osnovan Festival filmskog
scenarija u Vrnja~koj banji (1977),
namera je bila da se na pravi na-
~in vrednuje filmski scenario. FFS

je nastao onog momenta kad se ukazala potre-
ba da se o filmskom scenariju kao jednom od
najbitnijih elemenata u filmskom stvarala{tvu
progovori profesionalno jer ne treba zaboravi-
ti da u to vreme ve} imamo nekoliko generaci-
ja {kolovanih dramaturga – ka`e za Danas Pre-
drag Peri{i}, dramaturg, ~lan `irija ovogodi-
{njeg FFS, dobitnik glavne nagrade na Prvom
FFS za film Ljubavni ̀ ivot Budimira Trajkovi}a.

[ta je u to vreme zna~io ovaj festival za nas kao
mlade autore? Festival u Puli je tada bio veliki ju-
goslovenski festival, koji je imao raznolike nagra-
de ali nije imao nagradu za scenario. Ni{ki festival
tretirao je gluma~ka ostvarenja. U to vreme bili
smo velika zemlja i velika kinematografija. Godi-
{nje se snimalo 20 do 30 filmova. Na Prvom FFS
bili su veliki jugoslovenski reditelji, Vatroslav Mi-
mica, Du{an Vukoti}, Veljko Bulaji}, Sa{a Petrovi}...
a prvu nagradu su pored toliko slavnih imena do-
bila dva debitanta, Milan Jeli} i ja. To je bila velika
hrabrost. A to je samo zna~ilo i da je nagra|en
kvalitet a ne ime. I to je ostala odlika FFS do dana-
{njih dana – obja{njava sagovornik Danasa.

Ovaj Festival upravo je zna~ajan {to je omo-
gu}io afirmaciju jedne profesije koja je do tog
vremena bila relativno zapostavljena. To je vre-
me filmova francuskog novog talasa, autor-
skog filma koji je delimi~no negirao ulogu sce-
narija. Fransoa Trifo je rekao: „Film se pi{e ka-
merom a ne olovkom“. [to je samo delimi~no
ta~no jer je Trifo za Godarov film Do poslednjeg
daha pisao veoma detaljan scenario kao i za
svoje filmove 400 udaraca i @il i D`im. To je je-
dan od najboljih filmskih scenarija koji sam ja
pro~itao – se}a se Peri{i}.

Uvek je postojalo saznanje kod autora o
zna~aju filmskog scenarija. Sve po~inje od be-
log, praznog papira na kome vi ispisujete svoje
vi|enje budu}eg filma. Vi ste kao pisac prvi i
gledalac i kriti~ar tog budu}eg filma. Dok pi{e-
te scenario film se vrti u va{oj glavi, vi ste prvi

koji procenjuje vrednost i zanimljivost tog bu-
du}eg filma – dodaje on.

Malo ko danas negira ulogu filmskog scena-
rija. Druga je stvar {to u poslednje vreme redi-
telji pi{u i scenarija za filmove. To je i dobro i lo-
{e. Dobro je da se pojedinci iska`u kao kom-
pletni autori pod uslovom da su zaista daroviti
i talentovani. [to nije uvek slu~aj. Pisanje sce-
narija je pored inspiracije i jedna vrsta zanata.
Vi morate da poznajete odra|ena dramatur{ka
pravila da biste napisali dobar scenario a to se
u~i u {koli – obja{njava Peri{i}.

Filmski scenario je posebna vrsta literature. Ni-
kad ne po~inje: bio jednom jedan... nego eksteri-
jer, enterijer, dan no}. Pisati scenario zna~i pre sve-
ga pisati slike, pisati zvuke. Odsjaj automobilskih
farova u daljini, {kripa guma, osvetljen prozor na
ku}i, zvuk ki{e... koraci po mokrom asfaltu... Pisac
oblikuje sudbine svojih junaka. Stvara karaktere i
likove. Mr`nju, strast, ljubav... Filmski scenario je
rukopis sastavljen od slika u pokretu i zvukova.

Hi~kok je rekao „Snimiti film za mene zna~i
pre svega ispri~ati pri~u. Ona mo`e da bude
neverovatna samo da ne bude obi~na. Drama
to je `ivot iz koga su isklju~eni svi dosadni do-
ga|aji“ – podvla~i sagovornik Danasa.

Ovde ne}u razlagati ve~nu tezu {ta je zna-
~ajnije za film: scenario, re`ija, gluma, kamera
ili muzika. Svesni smo da je film jedna komplek-
sna umetnost sastavljena od raznih elemena-
ta. Reditelja filma sam uvek do`ivljavao kao di-
rigenta jednog velikog orkestra u kome je sva-
ki muzi~ar podjednako va`an, ali je dirigent,
odnosno reditelj, taj koji upravlja i vodi ra~una
o svim segmentima filma.

Rene Kler, poznati francuski reditelj jasno je
formulisao da se filmski scenario pribli`ava po-
zori{tu po strukturi a romanu po formi. Jer film
nije ni snimljeno pozori{te niti roman za gleda-
nje. Filmski scenario mora da uzme ono najbo-
lje i od pozori{ta i od literature. Po meni, najbo-
lje je kad pisac i reditelj rade zajedno. Jo{ je bolje
kad mladi reditelj radi po scenariju iskusnog sce-
nariste. Ali u umetnosti stroga pravila ne posto-
je. Sve je dozvoljeno ukoliko ste dovoljno obra-
zovani i talentovani da napravite dobar film.

Jedan filmski scenarista rekao je: „Ono {to
ostane zabele`eno na filmskoj traci uvek je ne-
ka vrsta kompromisa izme|u scenariste i redi-
telja. Ali ja vi{e volim da vidim i taj kompromis
na ekranu nego svoje remek delo u fioci“ – pre-
cizira Peri{i}.

U~im studente tehnici pisanja filmskog sce-
narija. Poku{avam da ih nau~im da ne budu su-
jetni i da odmah ~im se upi{u na FDU smatraju
da su genijalni umetnici koji sve znaju. I ono {to
je najva`nije, i za scenariste i za reditelje: od do-
brog scenarija mo`e da ispadne lo{ film, ali od
lo{eg scenarija ne mo`e da se napravi dobar
film. Na kraju, podsetio bih na misao Alberta
Kamija – „Umetnost je pobuna umetnika pro-
tiv stvarnosti“ – ka`e on.

PONEDELJAK, 15. avgust
Apofenija (scenario Dragan Stankovi},
re`ija Marin Male{evi}) – Bioskop u 17
sati;
Letnja pozornica od 20.30:

– Panama – scenario Pavle Vu~kovi} i
Jelena Vuksanovi}, re`ija Pavle Vu~kovi};

– Procep – scenario Milan Konjevi} i Barry
Keating, re`ija Dejan Ze~evi};
Paluba ispod Terazija (scenario Du{an
Zari}, Dejan Vlaisavljevi} Nikt i Ilija Labalo,
re`ija Dejan Vlaisavljevi} Nikt) – Bioskop u
pono};

UTORAK, 16. avgust
Letnja pozornica od 20.30 sati:

– Pored mene – scenario Stevan Filipovi} i
Milena Bogavac, re`ija Stevan Filipovi};

– Sporazum – scenario i re`ija Predrag Pe|a
Radonji};
Porodica (scenario i re`ija Sa{a
Radojevi}) – Bioskop u pono};

SREDA, 17. avgust
Sizif K (scenario i re`ija Filip Gaji}) –
Bioskop u 18.30 sati;
Progla{enje pobednika i dodela nagrada,
nakon toga projekcije – Letnja pozornica
od 20.30 sati:
Bra}a po babine linije – scenario i re`ija
Rado{ Baji};
Otad`bina – scenario Milena Markovi},
re`ija Oleg Novkovi}.

AFIRMACIJA PROFESIJE

SCENARIO U CENTRU PA@NJE

PREDRAG PERI[I]:
Doma}em filmu nedostaje 
kriti~nost prema stvarnosti

Mi smo sve stariji, Festival je sve mla|i. Dolaze mla-
di autori koji daju vitalnost i zna~aja Festivalu. Ono
{to nedostaje, po mom skromnom mi{ljenju, do-
ma}em filmu, to je jedna kriti~nost prema stvarno-
sti. Kao da kod autora postoji neki neobja{njiv strah
da se ne zamere vlasti ili onima koji dodeljuju no-
vac za filmove, pa se bave bezna~ajnim temama iz
svog mladala~kog okru`enja: nasilje, seks, droga...

Imamo primer novog rumunskog filma koji do-
bija zna~ajne svetske nagrade jer se bavi temama
koje su veoma kriti~ne prema socijalnom statusu
pojedinca, odnosu dr`ave prema marginalnim sre-
dinama, i ono {to je najva`nije: kritika su vlasti ko-
ja ugro`ava slobodu mi{ljenja i govora.

Neobja{njiv strah kod autora

Od dobrog scenarija mo`e
da ispadne lo{ film, ali od

lo{eg scenarija ne mo`e
da se napravi dobar film:

Predrag Peri{i}

Ovda{njim
scenaristima
poru~io bih da
na fakultetu
pronalaze
reditelje sa
kojima se dobro
razumeju jer
ako nastupaju u
paketu, lak{e
privu}i pa`nju
producenata

“

K

K

PROGRAM

SUBOTA, 13. avgust
Otvaranje 40. FFS, nakon ~ega slede
projekcije – Letnja pozornica od 20.30
sati:

– Dnevnik ma{inovo|e – scenario i re`ija
Milo{ Radovi};

– Dobra ̀ ena – scenario Mirjana Karanovi},
Stevan Filipovi} i Darko Lungulov; 
re`ija M. Karanovi};

NEDELJA, 14. avgust
Prikazivanje studentskih filmova –
Bioskop u 17 sati;
Ona je ̀ iva (scenario i re`ija Strahinja
Mla|enovi}) – Bioskop u 18.30;
Letnja pozornica od 20.30:

– Vla`nost – scenario Nikola Ljuca, re`ija
Sta{a Bajac i Nikola Ljuca;

– Smrdljiva bajka – scenario i re`ija
Miroslav Mom~ilovi};
Otvorena (scenario i re`ija Momir
Milo{evi}) – Bioskop u pono};

Apofenija

Otad`bina

Panama

Procep

Smrdljiva bajka

Pored mene

Vla`nost

Bra}a po babine linije

Sizif K

Porodica

Otvorena

Paluba ispod Terazija

Dobra ̀ ena Ona je ̀ iva
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Urednik dodatka: Dragan Sto{i}
Tekstovi: Ivana Matijevi}
Korektura: Marjana Stevanovi}
Prelom: Zoran Spahi}

POSEBNO IZDANJE LISTADANAS

IVAN VELISAVLJEVI]: 
U doma}im filmovima 
ponestalo je originalnosti 
i kompleksnosti

cenario je nu`an, ali nije
dovoljan. Ukoliko ga
shvatimo kao tekst koji
opisuje potencijalni film,

a ne kao pri~u filma koji gledamo, tj.
ono {to zami{ljamo da pi{e u tekstu na
osnovu prizora koje vidimo, jasno je da
scenario morate imati da biste dobili
novac za po~etak produkcije, kod fon-
dovskog finansiranja, kao i kod privat-
nog producenta. Jo{ uvek ne znam za
izuzetke. Dodu{e, znam za slu~ajeve
da je scenario menjan do te mere da je
na kraju gotovo potpuno odba~en, a
za efekat filma bila je presudna vizuel-
na komponenta nastala radom redite-
lja, monta`era i direktora fotografije.
No, scenario je u svakom slu~aju jedan
od prvih koraka – govori za Danas o
va`nosti scenarija za nastanak dobrog filma Ivan Velisavljevi}, dramaturg, knji`evni kri-
ti~ar i teoreti~ar, koji vodi Letnju {kolu filmske dramaturgije Slobodan Stojanovi}.

Ovda{nja publika jednako kao prizore, ako ne i vi{e, zna napamet replike iz an-
tologijskih doma}ih filmova. ^ini se da je to prestalo tamo krajem 80-ih, po~et-
kom 90-ih – da li zato {to nam je ponestalo antologijskih filmova ili stru~njaka
za scenario?

– Vi{e ovo prvo. Ponestalo je okolnosti koje mogu da proizvedu jake autorske li~-
nosti ili barem perfektne zanatlije – pre svega reditelje. [to zna~i da je ponestalo ori-
ginalnosti i kompleksnosti. S tim {to i filmad`ije u zadnje vreme `ele da pobegnu od

filmova koji se zasnivaju na verbalnoj dosko~ici, koja ~esto vodi
u bezrazlo`no psovanje, jeftine fazone, imitaciju... Morate orga-
nizovati scenu tako da pogoduje glumcu u ~asu kad izgovara
dobru foru, a to zna~i da mo`ete izgubiti {to{ta drugo, va`nije.
Re~ je o postupku koji se preselio na televiziju, i mislim da na{e
filmad`ije sada poku{avaju da senzibilizuju publiku na malo
druga~iji film, {to nije lak zadatak.

Neretko su iza tih najboljih filmova stajali veliki knji`evnici
– Du{ko Kova~evi}, Mirko Kova~, @ivojin Pavlovi}... Vi ste ~o-
vek i literature i filma: koliko ~esto na{i savremeni filmski
autori pose`u za knji`evno{}u?

– U Srbiji je, od 2000. do danas, me|u ne{to vi{e od 200 filmo-
va – vi{e od 20 adaptacija. No, uglavnom pozori{nih komada, a
kad ka`emo knji`evnost na filmu mislimo najpre na prozu. Takve
susrete mo`emo nabrojati na prste: dva filma po Sremcu, dva po
Mir-Jam, jedan po Gordani Kui}. Klopka je snimljena po krimi}u
Nenada Teofilovi}a, a Agi i Ema prema romanu za decu Igora Ko-
larova. Susret filma i zahtevnije umetni~ke proze sa predznakom
klasika prakti~no se dogodio samo u dva filma Sabol~a Tolnaija,
prema prozi Danila Ki{a (Pe{~anik) i Judite [algo (^udna {uma),

a isto to sa savremenim autorom jedino u „Top je bio vreo Bobana Skerli}a, po romanu
Vladimira Kecmanovi}a (Pa i to se zavr{ilo sukobom reditelja i pisca). To su ~injenice, a
zaklju~ak izvedite sami. S tim {to valja dodati da su svi ti filmovi ili imali uspeha u biosko-
pima i na televiziji, ili dobar festivalski `ivot, ili je re~ o kvalitetnim, kultivisanim art-fil-
movima koji na autorski specifi~an na~in korespondiraju sa knji`evnim predlo{kom.

Da li su, verovatno u iznudici a mo`da i zbog sujeta, slu~ajevi me{anja dva po-
sla, odnosno, dva u jedan umesto nekada{njih tandema (na primer, pomenuti
Kova~ i Lordan Zafranovi}), doprineli da stvari u doma}em filmu ne stoje vi{e ta-
ko dobro, bar kad je scenario u pitanju?

– Ima ne~eg u tome. Naro~ito ako znamo da reditelji sa dve-tri vode}e filmske {kole
nemaju valjan trening za pisanje scenarija – njihovo {kolsko znanje o tome je nedostat-
no, i taj sistemski propust retki nadoknade. Rad u tandemu, mada nije lagodan za sujetu,
mo`e da ima niz prednosti: stalnu kriti~ku o{tricu prema zajedni~kom radu, i dopunjava-
nje scenariste, ~iji je posao da vodi ra~una o kompoziciji i strukturi pri~e, dijalogu, karak-
terizaciji likova, i reditelja, koji razmi{lja o vizuelnim re{enjima i vo|enju glumaca, dok za-
jedno misle o smislu i zna~enju filma. Ipak, ~ini mi se da se situacija menja. Pogledajte naj-
uspe{nije filmove u poslednjih pet godina, najgledanije, poput Mali Budo i Montevideo, pa
i Pored mene, i festivalski najuspe{nije, poput Krugova, Vla`nosti, Amaneta, Paname – svu-
da je re~ o saradnji scenariste i reditelja, naro~ito kod mla|ih. To je dobar trend.

^emu (na)u~ite polaznike [kole dramaturgije „Slobodan Stojanovi}“ na FFS u
Vrnja~koj Banji?

– Pa`ljivom gledanju filmova. Sposobnosti da svakom filmu daju {ansu i da iz nje-
ga nau~e, bez obzira da li ga smatraju sjajnim ili bezveznim. Postavljanju jednostavnih
pitanja o pri~i. Prepoznavanju znakova koji nas navode da im tra`imo zna~enje, stil-
skih tehnika koje nam omogu}avaju da razumemo film, pore|enju filma ne samo sa
drugim filmovima, ve} i sa drugim umetnostima. I naravno, ve{tini da sve to {to vide
uobli~e u tekst.

POBEDNICI FFS

PRVI festival, 1977: Predrag Peri{i} i Milan Jeli} – Ljubavni ̀ ivot Budimira Trajkovi}a;
DRUGI festival, 1978: Mirko Kova~ i Lordan Zafranovi} – Okupacija u 26 slika;
TRE]I festival, 1979: Gordan Mihi} – Osvajanje slobode;
^ETVRTI festival, 1980: Du{an Kova~evi} – Ko to tamo peva;
PETI festival, 1981: Rajko Grli} i Branko [emen – Samo jednom se ljubi;
[ESTI festival, 1982: Goran Markovi} – Variola vera;
SEDMI festiva, 1983: Gordan Mihi} – Balkan ekspres;
OSMI festival, 1984: Dubravka Ugre{i} i Rajko Grli} – U raljama ̀ ivota;
DEVETI festival, 1985: Abdulah Sidran – Otac na slu`benom putu;
DESETI festival, 1986: Gordan Mihi} – Sre}na nova 49;
JEDANAESTI festival, 1987: Goran Markovi} – Ve} vi|eno;
DVANAESTI festival, 1988: Ivan Aralica i Krsto Papi} – @ivot sa stricem;
TRINAESTI festival, 1989: Abdulah Sidran i Ademir Kenovi} – Kuduz;
^ETRNAESTI festival, 1990: Ferenc Deak – Granica;
PETNAESTI festival, 1991: Sr|an Karanovi} – Vird`ina;
[ESNAESTI festival, 1992: Aleksandar Bari{i} i Darko Baji} – Crni bombarder;
SEDAMNAESTI festival, 1993: Du{an Makavejev – Gorila se kupa u podne;
OSAMNAESTI festival, 1994: Du{an Jeli} i Ivan Pani} – Ni na nebu ni na zemlji;
DEVETNAESTI festival, 1995: Du{an Kova~evi} – Urnebesna tragedija;
DVADESETI festival, 1996: Slobodan Seleni} – Ubistvo s predumi{ljajem;
DVADESET PRVI festival, 1997: Puri{a \or|evi} – Tango je tu`na misao koja se ple{e;
DVADESET DRUGI festival, 1998: Sr|an Dragojevi} – Rane;
DVADESET TRE]I festival, 1999: Gordan Mihi} – Crna ma~ka beli ma~or;
DVADESET ^ETVRTI festival, 2000: \or|e Milosavljevi} i Sr|an Koljevi} – Nebeska udica;
DVADESET PETI festival, 2001: Milutin Petrovi}, Sa{a Radojevi} i Petar Jakovi} – Zemlja istine, ljubavi i slobode;
DVADESET [ESTI festiva, 2002: Srdan Golubovi}, Biljana Maksi} i \or|e Milosavljevi} – Apsolutnih sto;
DVADESET SEDMI festiva, 2003: Biljana Maksi} i Dejan Ze~evi} – Mala no}na muzika;
DVADESET OSMI festival, 2004: Miroslav Mom~ilovi} – Kad porastem bi}u Kengur;
DVADESET DEVETI festival, 2005: Aleksandar Davi} – @urka;
TRIDESETI festival, 2006: Miroslav Mom~ilovi} – Sedam i po;
TRIDESET PRVI festival, 2007: Melina Pota Koljevi} i Sr|an Koljevi} – Klopka;
TRIDESET DRUGI festival, 2008: Stefan Arsenijevi}, Bojan Vuleti} i Sr|an Koljevi} – Ljubav i drugi zlo~ini;
TRIDESET TRE]I festival, 2009: Miroslav Mom~ilovi} – ^ekaj me, ja sigurno ne}u do}i;
TRIDESET ^ETVRTI festival, 2010: Aleksandar Radivojevi} i Sr|an Spasojevi} – Srpski film;
TRIDESET PETI festival, 2011: Dimitrije Vojnov i Stevan Filipovi} – [i{anje;
TRIDESET [ESTI festival, 2012: Sr|an Dragojevi} – Parada;
TRIDESET SEDMI festival, 2013: Sr|an Koljevi} i Melina Pota Koljevi} – Krugovi;
TRIDESET OSMI festival, 2014: Mina \uki} – Neposlu{ni;
TRIDESET DEVETI festival, 2015: Goran Radovanovi} – Enklava.

Oplemenjivanje vrnja~kog
kulturnog ambijenta
Festival filmskog scenarija najstarija je kulturna manifestacija u Vrnja~koj
Banji, koja traje evo ve} skoro ~etiri decenije. Kao dobri doma}ini, iz godine
u godinu, otvaramo vrata Vrnja~ke Banje umetnicima, filmskim
poslenicima koji, u~estvovanjem na festivalu, oplemenjuju vrnja~ki
kulturni ambijent. Povodom 40. festivala, kao odgovorna vlast, uz pomo}
Ministarstava trgovine, turizma i telekomunikacija i Ministarstva kulture,
pristupili smo rekonstrukciji amfiteatra na kome se tradicionalno odr`ava
festival, tako da o~ekujem da ove godine, shodno jubileju, festival u
punom sjaju predstavi Banju kao prestonicu srpskog turizma i kulture.

Boban \urovi}, predsednik op{tine Vrnja~ka Banja

Dodatak realizovan uz podr{ku
Ministarstva kulture i informisanja
Republike Srbije
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Treba 
pa`ljivo 
gledati 
filmove i
svakom 
dati {ansu 
i iz njega
u~iti, bez 
obzira da li
ga smatrate
sjajnim ili
bezveznim
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Ljubavni ̀ ivot Budimira Trajkovi}a
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